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Folketingets Skatteudvalg
Christiansborg

Finansministeren

11. november 2009

Svar på Skatteudvalgets spørgsmål nr. 32 af 5. november 2009 
(Alm. del)

Spørgsmål:
Ministeren bedes tilsende udvalget sit talepapir fra samrådet den 5. november 
2009 om samrådsspørgsmål E (ECOFIN-rådsmøde den 10. november 2009), jf. 
alm. del – samrådsspørgsmål E.

Svar:
”Talegrundlaget, der vedrører samrådsspørgsmål E, følger nedenfor.”

Samrådsspørgsmål E, SAU alm. del:
Ministeren bedes redegøre for de punkter på dagsordenen for ECO-
FIN-rådsmødet den 10. november 2009, som er relevante for Skat-
teudvalget.

 Der forventes tre punkter på dagsordenen for ECOFIN-mødet 

den 10. november, som er relevante for Skatteudvalget:

o Administrativt samarbejde på skatteområdet (bistands-

direktivet)

o Postmoms

o Tobaksdirektiverne
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Administrativt samarbejde på skatteområdet (bistandsdirektivet)

 Formandskabet lægger op til politisk enighed om et kompromis-

forslag til et nyt direktiv om administrativt samarbejde på skat-

teområdet, det såkaldte bistandsdirektiv.

 Det vigtigste element i forslaget er, at bistandsdirektivet bringes 

i overensstemmelse med de nyeste internationale standarder

for informationsudveksling. Det indebærer bl.a., at bank-

hemmelighed ikke længere er en hindring for udveksling af 

bankoplysninger mellem landene.  

 Direktivforslaget indebærer også en specifikation af, hvilke op-

lysninger der skal være omfattet af automatisk informations-

udveksling mellem medlemslandene. Automatisk informations-

udveksling vil sige, at oplysninger om fx udbyttebetalinger, pen-

sioner, bestyrelseshonorarer, royalties og lønudbetalinger, som 

er indberettet til de danske skattemyndigheder, automatisk vi-

deresendes til de respektive landes skattemyndigheder for 

modtagere, som er hjemmehørende i andre lande. 

 Det vil givetvis blive en vanskelig drøftelse i ECOFIN, fordi to

lande ‒ Østrig og Luxembourg ‒ formentlig ikke vil acceptere 

den udvidede anvendelse af automatisk informationsudveks-

ling.

 Regeringen er stor tilhænger af samarbejdet mellem skatte-

myndighederne i forskellige lande og kan støtte kompromisfor-

slaget.  



3

Postmoms

 På mødet ønsker formandskabet at drøfte muligheden for at 

genoptage forhandlingerne om postmoms.

 Sagen stammer fra 2003, hvor Kommissionen fremsatte et for-

slag om at ophæve momsfritagelsen for bl.a. det offentlige 

postvæsens ydelser. Forslaget blev bl.a. fremsat i lyset af de 

konkurrencemæssige forvridninger momsfritagelsen giver mel-

lem offentlige og private udbydere af postydelser, men der kun-

ne ikke opnås enighed om det.

 Enkelte medlemslande lægger aktuelt moms på alle postydel-

ser. Det er imidlertid ikke tilladt efter de gældende regler, hvilket 

blev stadfæstet ved en EU-dom i foråret. Det svenske formand-

skab ønsker derfor at få vedtaget en direktivændring, som tilla-

der medlemslandene at momse alle postydelser.

 Regeringen støtter principielt, at der indføres moms på alle 

postydelser, da det vil være gavnligt for konkurrencen på post-

markedet og vil reducere de administrative omkostninger for 

postsektoren. Vi kan derfor støtte en genoptagelse af forhand-

lingerne om postmoms. 

 Regeringen kan imidlertid ikke støtte en udvidelse af momsnin-

gen af postydelser, hvis det indebærer en udvidelse af området 

for nedsat moms.
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Tobaksdirektiverne

 Tobaksdirektiverne blev senest drøftet på ECOFIN i maj, og det 

svenske formandskab har nu fremlagt et nyt kompromisforslag

om ændring af tobaksafgiftsdirektiverne. 

 Formandskabet foreslår, at den generelle frist for afgiftsforhø-

jelserne bliver 1. januar 2014. De lande, der skal hæve deres 

afgiftssatser mest for at opfylde den foreslåede minimumsafgift 

på 90 EUR pr. 1.000 stk. cigaretter, kan dog anvende en over-

gangsordning frem til 2018. 

 I forhold til samlenotatet til udvalget kan jeg oplyse, at formand-

skabet nu har justeret sit forslag mht. muligheden for at anven-

de kvantitative restriktioner. 

 Formandskabet foreslår, at medlemslande, som fra 1. januar 

2014 opfylder minimumsafgiften, kan indføre kvantitative re-

striktioner i grænsehandlen på 300 cigaretter over for medlems-

lande, som anvender overgangsordningen og altså ikke har 

nået den nye minimumsafgift på 90 EUR pr. 1.000 stk. (I det 

tidligere forslag kunne restriktionerne kun anvendes, indtil lan-

dene med overgangsordning havde nået en afgift på 77 EUR). 

Samtidig kan medlemslande med en overgangsordning, og 

som har en afgift på mindst 77 EUR, anvende kvantitative re-

striktioner over for medlemslande med en afgift under 77 EUR.

 Det er efter min vurdering et vigtigt instrument i overgangsperi-

oden til at forhindre grænsehandel i større stil.
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 Forudsat at forslaget om forhøjelse af tobaksafgifterne i For-

årspakke 2.0 vedtages, opfylder Danmark allerede fra 2010 mi-

nimumsafgiftssatserne i både Kommissionens og formandska-

bets forslag.  

 Forslaget ventes derfor ikke i sig selv at få betydning for de 

danske afgifter.

 Det er i dansk interesse at få så stor forhøjelse af tobaksafgif-

terne som muligt. Jeg er generelt tilfreds med det nye kompro-

misforslag og kan støtte det.

Med venlig hilsen

Claus Hjort Frederiksen


